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Dilluns, 1 de maig, és el Dia del 
treball. Els sindicats de treba-
lladors, últims baluards de de-
fensa de les classes populars, 
en són els protagonistes. S’en-
fronten a les agressions d’un 
capitalisme sense complexos, 
l’objectiu del qual és aconse-
guir el desmantellament de 
l’Estat del benestar. Fins i tot, 
vol eliminar qualsevol mostra 
de resistència popular.

Tant és així que el neolibera-
lisme imperant ha aconseguit 
que la imatge dels sindicats si-
gui dolenta. La raó és simple. 
Són un obstacle per a l’aplica-
ció de les polítiques extracti-
ves, aquelles que equiparen les 
persones amb les mercaderies; 
es compren barates, es mante-
nen a un cost baix i un se’n pot 
desprendre a preu de saldo.

Parlo de la política salarial: 
això són faves comptades. Poc 
importen les conseqüències 
del creixement sostingut de la 
des igualtat social. Ni l’absència 
de reflexió de la nostra relació 
simbiòtica amb la natura. El 
que compta és el benefici a curt 
termini. 

El poder uniformador dels 
corrents ideològics imperants 
posa contra les cordes els sindi-
cats tradicionals. Mentrestant, 
veiem els efectes de la força de 
la destrucció creativa. Aquella 
que arrasa sectors productius 
fins fa poc rendibles i crea es-
pais per a l’aparició d’activitats 
noves, ahir inimaginables.

Qui ens hagués dit que en 
tan breu espai de temps sor-
giria la plutocràcia digital uni-
versal de multibilionaris d’in-

ternet? O que, en un tres i no 
res, es passaria d’haver de fer 
multitud de tràmits i pagar a 
intermediaris per llogar un ha-
bitatge a poder-ho fer des del 
propi telèfon amb tan sols tres 
clics? Sí, la digitalització ha 
obert la porta a la intel·ligència 
col·lectiva.

Quin ha de ser el rol dels 
sindicats en aquesta nova era 
digital? Tan sols puc imagi-
nar noves funcions perquè els 
sindicats trobin noves utili-
tats en la situació actual. Una 

situació de risc, donat que la 
digitalització, mal gestionada, 
pot comportar un augment de 
la concentració de riquesa i, 
consegüentment, un augment 
proporcional de la desigualtat 
social. Cal garantir, doncs, que 
tothom tingui accés a la xarxa 
digital, independentment de la 
seva situació. Dit altrament, 
reivindicar que l’accés a aques-
ta infraestructura de comuni-
cació sigui un dret fonamen-
tal, que ha d’arribar a tothom 
igual.

Un altre punt d’acció sindi-
cal és la possibilitat que el món 
digital ofereix a les empreses 
d’efectuar una vigilància alta-
ment intrusiva dels treballa-
dors. Fins a quin punt s’ha de 
permetre l’ull que tot ho veu 
durant les hores de feina? Com 
encabir-ho en el Codi de relaci-
ons laborals? 

Tanmateix, cal tenir en 
compte els nous llocs de treball 
que la destrucció creativa està 
generant. Se’n perdran més 
que no se’n crearan. A més a 
més, la robotització farà fora 
aquells treballadors que no si-
guin capaços de donar cap valor 
afegit a la seva feina. L’humà 
que no pugui aportar aquest 
plus serà substituït per una 
màquina, sense ànima, però 
amb una productivitat fora de 
sèrie. Cotitzaran els robots a la 
Seguretat Social? Quin és l’im-
pacte actual de la robotització 
en el nostre producte interior 
brut? Per exemple, les màqui-
nes de neteja, que no cotitzen 
a la Seguretat Social, compen-
sen el que cotitzava la colla de 
treballadors que feien la seva 
feina? Perquè la utilització de 
la robotització i la digitalitza-
ció, amb l’objectiu de reduir 
els costos i, en conseqüència, 
prescindir de llocs de treball, fa 
minvar la recaptació d’impos-
tos i dels ingressos de la CASS. 
També em puc imaginar uns 
sindicats més col·laboratius, 
que ofereixin als treballadors 
afiliats serveis complementaris 
de gestió, compres agrupades, 
lleure o jubilació. Per posar uns 
exemples.

El paper dels sindicats, avui
El neoliberalisme imperant considera que són un obstacle per a les polítiques extractives

Si l’objectiu és reduir 
costos, cauran la 
recaptació tributària 
i la seguretat social

Cotitzaran els robots 
a la CASS? Quin 
impacte en el PIB 
tindrà la robotització?

Abans d’anar a dormir tinc per 
costum distreure’m i perdre 
el temps passejant-me hores 
i hores per diferents pàgines 
d’internet carregades de mems 
–o acudits visuals que tots 
hem vist algun cop, per a qui 
no estigui familiaritzat amb el 
terme–. La majoria de vegades 
aconsegueixen arrencar-me un 
somriure i poca cosa més. Però 
l’altre dia vaig topar amb un 
de ben interessant i que em va 
treure la son.

En la imatge es veia un rè-
tol d’aquests emblemàtics si-
tuat en la façana d’un cinema 
qualsevol dels Estats Units. Un 
d’aquests en què els títols estan 
escrits amb lletres negres sobre 
un panell blanc. Les pel·lícules 
anunciades eren Power Ran-
gers, Ghost in the Shell i Beauty 
and the Beast, i la imatge estava 
acompanyada per un text que 
deia: “What year is it?”

Doncs no, no estem parlant 
d’una imatge dels anys noranta. 
Estem parlant d’una imatge de 
fa poc més d’un mes! I amb raó 
el creador del mem es pregunta-
va: “En quin any som?” 

Tot això que us explico em 
serveix simplement per reflexi-
onar sobre la crisi d’idees que 
viu Hollywood, aquesta supo-
sada fàbrica de somnis –o de di-
ners– nord-americana. No estic 
dient res de nou si parlo sobre 
com en els darrers anys estem 
assistint a centenars d’estrenes 
que no deixen de ser revisions 
de pel·lícules fetes anterior-
ment: remakes, reboots, segones 
parts, terceres –o cinquenes, o 
vuitenes, o vint-i-cinquenes–, 

spin-offs, rellançaments de fran-
quícies...

Creieu-me si us dic que no 
tinc res en contra de tot això. 
De fet, soc d’aquells que no es-
tan gens d’acord amb els que 
asseguren que les segones parts 
no són mai bones. I no em posa-
ré a esmentar exemples perquè 
no en tinc ganes ni tinc espai. 

Anar a beure de fonts ja exis-
tents és totalment lícit. Penso 
fins i tot que s’ha de fer perquè 
avui tot està inventat. El que a 
mi em treia la son és COM es 
beu d’aquestes fonts. Considero 
que si volem que l’espectador 
gaudeixi d’alguna cosa nova, no 
n’hi ha prou amb agafar un film 
ja fet i passar-lo a imatge real, 
per exemple. No seria millor 
explorar què és el que va funci-
onar d’aquelles obres anteriors 
i actualitzar-ne el contingut 
més enllà de la forma? És evi-
dent que vivim en una societat 
en què predomina cada vegada 
més la nostàlgia. I sempre creu-
rem que els temps passats van 
ser millors. Si no, demaneu als 
vostres pares quina ha estat la 
millor època musical, per exem-
ple. Dubto molt que us diguin 
que l’actual.

Nodrir-nos de fonts ja exis-
tents, sí. Però adaptant-les als 
nous temps. Aquesta és la meva 
reflexió. I ho dic com a amant 
de la cultura popular (especial-
ment la dels anys 80 i 90). Està 
molt bé fer homenatges als pre-
cursors i a les seves obres, per 
descomptat. Però no hem de 
convertir aquests homenatges 
en la base de les noves creaci-
ons. Quin sentit tindria?

Retorn al passat,
però amb seny
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